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 مستخلص  ال 

، والكشـف عن أهم  الأسـريفي مواجهة العنف    الإيذاءظام الحماية من  نهدفت الدراسـة إلى التعرف على واق   

طبقت الدراســـة على وحدل الحماية  و.  الإيذاءتصـــور مقترس يســـهم في تطوير نظام الحماية من    ووضـــ المعوقات،  

ــة الحالة ــتخدام منهر دراسـ معت البيانات بأدال المقابلة والملاحظة  وج  ،  الاجتماعية في منطقة مكة المكرمة، وذلك باسـ

بـل الحمـايـة الاجتمـاعيـة في المـدن النلا  أننـاء  معـالجتهـا من ق    تن مجتم  البحـ  من الحـالات التي تمـيتكووالبســــيطـة.  

بينما  ،  ( حالة في دار الحماية بجدل والطائف26)  مجتم  الدراسة من الحالاتبلغ  و  .فترل الدراسة والعاملين المختصين 

(  41) لغ مجتم  الـدراســـــة من الموظفين . كمـا بإيواءر  لـد  وحـدل الحمـايـة بمكـة المكرمـة لعـدم وجود دا   لم يوجـد حـالات

ادل مطردلاموظف ـ  اع حجم بلا ـات العنف الأســــري وفي زيـ ائر ارتفـ الي، حيـ  بلغ العـدد  . وجـاءت أهم النتـ خلال    الإجمـ

)ال  الأعوام الأســـــري  33085،  25375،  4748( على التوالي )2019،  2018،  2107نلانـة  ( كمـا جـاء التفكـك 

أن أ لب    وتبين  .لعنف الأسـريا المؤدية إلى    سـبابومن أهم الألتكوين الأسـري لجمي  الحالات،  الأ لب في خصـائص ا 

، نم الاقتصادي، وفي  الإهمالنواع العنف، نم الجسـدي، نم  أ جاء العنف النفسـي أكنر  والحالات تعرضـن إلى عنف متعدد،  

ــي.  الأ ــرل بلا ات العنف  خير جاء التحرش الجنســ ــ  أن وحدل الحماية الاجتماعية تقوم بعمل جيد في مباشــ كما اتضــ
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وجود بع  المشــكلات لد  الموظفين في    تبينحي     ،حالاتالوجه القصــور في التعامل م   أ الأســري م  وجود بع   

اعل واسـتجابة الحماية  غالب ا ما يحد  صـراع م  الحالات في عملية الدخول من عدمه، وعدم تففللحالات،    الإيواءقبول  

نت الدراســة أن  الاجتماعية لأ لب الحالات، وعدم رضــا أ لبية الحالات عن إجراءات الحماية في اســتضــافتهن، كما بي  

ــتو  متدن   ــر الحالات جاء بمســ ــل م  أســ ــة الحالات بطريقة مهنية،  التواصــ عدم وجود برامر تأهيل  و، وعدم دراســ

ــادللحالات، أو برامر التوجيه   ــي والاجتماعي    والإرش ــطة    والإصــلاسالنفس ــري، وعدم وجود برنامر محدد لشنش الأس

ضــعف بيئة عمل الموظفين في كل من  و  ،ضــعف البرامر التوعويةووالبرامر بصــورل منتظمة أو محددل بزمن معين،  

ترونية  جهزل إلكأ وحدل محافظة جدل ومكة المكرمة من حي  مبنى الموظفين والتجهيزات اللازمة من وســائل اتصــال و

، وعدم تلقي الموظفين أي  في حماية الطائف  كذلك ضــعف وســيلة الاتصــال في القســم النســوي  ،ومكاتب ووســائل نقل

وعـدم أهليـة الموظفـات    برنـامر تـدريبي عن الحمـايـة الاجتمـاعيـة قبـل توجيههم بممـارســـــة العمـل بـالحمـايـة الاجتمـاعيـة،

تعامل  لل  لحماية من الإيذاء في المملكة العربية السعودية جاء شاملا  أن نظام ا   تبينكما  ،  المراقبات في العمل م  الحالات

م  العنف الأسـري، ولتحقي  الحماية الاجتماعية لجمي  أفراد الأسـرلإ إلا أنه يوجد قصـور في التطبي  من قبل الجهات  

و ياب    ،لأكنر من وزارل  الإداريةالمعنية بنظام الحماية سـواء من قبل الحماية أو الجهات الأخر  لتعدد اختصـاصـاتها  

المناسـبة لتطبي  النظام. كما اتضـ  عدم تطبي  نظام العقوبات الوارد في المادل    الآلياتوعدم وضـ     ،التنسـي  المسـتمر 

إلى الشـرطة    والإحالةحي  يتم الاكتفاء بأخذ التعهد    ،ولم يتم التطرق لها في اللائحة التنفيذية   ،من النظام  لالنالنة عشـر 

في العنف الخطير. وكـذلـك المـادل النـامنـة المتعلقـة بعبـارل )أو نقـل المعتـدي(، والعقوبـات البـديلـة و ليـة تطبيقهـا  أو النيـابـة  

تنسـي   ضـعف الواتضـ     ،كما اتضـ  أن اللائحة التنفيذية لم تتطرق لجمي  ما نص عليه النظام  بين الحماية والمحكمة.

كمـا توصــــلـت الـدراســـــة إلى    ،(18، وزواج الفتيـات أقـل من )الالأطفـالتعـامـل م     إجراءاتبين الحمـايـة والمحكمـة في  

.ماعية بالمملكة العربية السعوديةالحماية الاجت  أنظمةتصور مقترس لتطوير  
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Abstract 

The study aimed to identify the reality of the law of protection from abuse in the face of family violence, 

to reveal the most important obstacles, and to develop a proposed concept that contributes to the 

development of the law of protection from abuse. The study applied to the Social Protection Unit in 

Makkah Al-Mukarramah region, using the case study method, and data collected with a simple 

interview and observation tool. The research community consists of cases that were handled by social 

protection in the three cities during the study period, and the specialized workers, and the number of 

the sample reached (26) cases in the protection house in Jeddah and Taif, while there were no cases at 

the protection unit in Makkah because there was no shelter. The number of employees’ sample reached 

(41) employees. The most important results were the increase in the number of reports of domestic 

violence, a steady increase, as the total number during the three years (2107, 2018, 2019) respectively 

(4748, 25375, 33085), family breakdown came as the most important in the characteristics of family 

formation for all cases, and among the most important reasons Leading to domestic violence. And it 

turned out that most of the cases subjected to multiple violence, and psychological violence came in the 

most types of violence, then physical, then neglect, then economic, and in the end came sexual 

harassment. It also turned out that the Social Protection Unit is doing a good job in directing reports of 

family violence with some shortcomings in dealing with cases, as it found that there are some problems 

among employees in accepting accommodation for cases, as conflict often occurs with cases in the entry 

process or not, and the lack of interaction and response of Social Protection for most cases, and the 
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majority of cases are not satisfied with the protection measures in hosting them. The study also showed 

that communication with families of cases came at a low level, lack of study of cases in a professional 

manner, lack of rehabilitation programs for cases, or psychological and social counseling and 

counseling and family reform programs, the lack of a specific program of activities and programs on a 

regular or specific time, and weak awareness programs, The poor working environment for employees 

in both the Jeddah and Makkah Al-Mukarramah units, in terms of staff building and the necessary 

equipment for communication, electronic devices, offices and transportation means, as well as the 

weakness of the means of communication in the women's section in Taif protection, and the employees 

not receiving any training program on social protection before directing them to practice working with 

social protection, and the inability of female supervisors to work with cases, as it found that the law of 

protection from abuse in the Kingdom of Saudi Arabia was comprehensive to deal with family violence, 

and to achieve social protection for all family members; However, there are deficiencies in the 

application by the authorities concerned with the protection law, whether by the protection or other 

parties to multiply its administrative competencies for more than one ministry and the absence of 

continuous coordination, and the lack of appropriate mechanisms to implement the law. It was also 

clear that the penal law mentioned in Article Thirteen of the law not applied and it was not touched 

upon in the executive regulations, as it is sufficient to take a pledge and refer to the police or the 

prosecution for serious violence. Likewise, the eighth article related to the phrase (or the transfer of the 

aggressor), alternative penalties and the mechanism of their application between protection and the 

court. Also, it became clear that the executive regulations did not address all of the provisions of the 

law, and it became evident that coordination between the Protection and the court was weak in 

procedures for dealing with children, and the marriage of girls less than (18), And the study also came 

up with a proposed vision to develop social protection laws in the Kingdom of Saudi Arabia. 
 

 


